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آمریکا این بار خط اسرائیل را در برجام نمی خواند!
دكتر  قدير گلكاريان

در حالی که بر اساس اظهارات مسئولین ذیربط در مورد نتیجه مذاکرات برجام امید به کسب 
نتیجه مثبت رو به تزاید است و هر از گاهی از دقایق و یا ثانیه های باقیمانده تا تصویب و امضای 
توافق س��خن به میان م��ی آورند، حملات نیروهای ایالات متحده ب��ه مقرهای نظامی مربوط به 
نیروهای طرفدار ایران در سوریه و ادعای فرمانده سنتکام مبنی بر اینکه حملات نیروهای آمریکایی 
در پاس��خ به حملات نیروهای نیابتی بوده است، نشان از به چالش کشیده شدن فضای مذاکرات 
دارد. از این رو برخی از تحلیلگران داخلی و خارجی بر این عقیده هستند که وقتی جو بایدن به 
صراحت دس��تور حمله به مقرهای مورد هدف را اعتراف می کند، معلوم میشود که دولت ایالات 
متحده تحت فشار است و برای اینکه فضای رقابت رسانه ای داخل آمریکا را کمرنگتر کرده و فشار 
ناشی از مخالفان برجام را بکاهد اینگونه عمل نموده و حتی لب به اعتراف می گشاید. به عبارتی 
میخواهد این را بگوید که اگر برجام هم شکل بگیرد، در سایر موارد مورد مناقشه با ایران هنوز ایالات 

متحده در دفاع از منافع خود و متحدانش است. 
در اصطلاح جنگ رس��انه ای به این نوع خبرس��ازی عنوان "اخبارجعلی به ظاهر اصلی که به 
انگلیس��ی The Original ’fake News’ گفته میشود. به عبارتی اخباری ساخته میشود که 
ماهیت اصلی را تحت شعاع قرار میدهد. حال سئوال اینجاست که حادثه سازی در سوریه و ساخت 
خبر با چه هدفی میتواند باشد؟ همانطور که بیان شد، دولت ایالات متحده برای اینکه از یک طرف 
صدای اسرائیل را خاموش کند و اظهارات گانتس را که گفته است، اگر ایران موفق به توافق شود، 
نیروهای نیابتی ایران موفق خواهند بود 250 میلیون دلار از محل عایدی برجام دریافت کنند و به 
این به ضرر اسرائیل و متحدان آمریکاست. از سوی دیگر در داخل آمریکا و مجلسین سنا و کنگره 
صداهای مخالفی علیه برجام و تصمیمات بایدن شکل گرفته و تقویت میشود که باید بایدن خودی 
نشان دهد تا ثابت کند که برجام تنها مقوله ای از محدود سازی توانمندی ایران هسته ای است. 
بقیه موارد با ایران هنوز در تنش است. به همین خاطر حوادث موجود در سوریه را که از 15 اوت 

رخ داده، از این منظر می توان تعریف و توصیف کرد.
بدون تردید نزدیک شدن به توافق، بیش از هر کشوری، اسرائیل را دچار نگرانی کرده است. حتی 
این را هم بگویم که طبق مقاله ای که در سایت خبری سایپروس میل منتشر شده است، حکایت 
دارد که برنامه هسته ای ایران بر انتخابات اسرائیل سایه افکنده است. به طوری که همه بازیگران 
اصلی انتخابات نوامبر 2022 – از نخست وزیر یائیر لاپید گرفته تا بنیامین نتانیاهو- اعتقاد بر این 
دارند که توافق پیش روی ایران و ایالات متحده در رابطه با برجام برای اسرائیل فرجام خوبی نخواهد 
داشت. این نشریه می نویسد که علیرغم هشدارهای مکرر کارشناسان امنیتی اسرائیل و تصمیم 
گیرندگان سیاسی در تل آویو به این اعتقاد داشته و موضوع را برجسته تر می کنند که در صورت 
شکل گیری کامل توافق هسته ای حاصل از مذاکرات و تأیید پیش نویسی که اروپایی ها به تهران 
و واشنگتن ارائه دادند، خواهد توانست برای اسرائیل خطر جدی محسوب شود. ناگفته نماند که در 
خبرهایی که در سایتهای خبری منتشر شده، گویای آن است که حتی بایدن در روزهای اخیر به 

تماسهای تلفنی نخست وزیر اسرائیل هم پاسخگو نیست.
قابل ذکر است که دولت بایدن به اسرائیل گفته است که آژانس بین المللی انرژی اتمی را تحت 
فشار قرار نخواهد داد تا تحقیقات خود در مورد مواد هسته ای غیرقابل توضیح ایران را متوقف کند. 
با افزایش شتاب به سوی احیای توافق هسته ای بین ایران و قدرت های جهانی، اسرائیل به طور 
خصوصی نگرانی خود را در مورد س��رنوشت تحقیقات چند ساله در مورد فعالیت های هسته ای 

گذشته ایران به ایالات متحده ابراز کرده است.
پس از نزدیک به یک سال و نیم گفتگوهای غیرمستقیم با هدف نجات برنامه جامع اقدام مشترک 
)برجام( 2015، اسرائیل برخی از تندترین انتقادات عمومی خود را از توافق نوظهور تاکنون صادر 
کرده اس��ت که در صورت اجرای آن، کاهش تحریم ه��ای ایران به عنوان مبادله با محدود کردن 
فعالیتهای هس��ته ای را پیشنهاد می کند. حتی یائیر لاپید، نخست وزیر اسرائیل روز چهارشنبه 
به خبرنگاران گفت: "اسرائیل مخالف هیچ توافقی نیست. اما با این توافق مخالفیم زیرا توافق بدی 

است."
اظهارات لاپید در حالی مطرح شد که مقامات اسرائیلی این هفته تلاش های پشت پرده ای را در 
واشنگتن انجام دادند تا اطمینان حاصل کنند که مصالحه های بیشتری در شرایط کنونی با ایران 
انجام نمی شود. از یک سو اسرائیل به وسیله فرستادگان و مقامات عالیرتبه خود سعی می کند که 
آمریکا را تحت فشار قرار دهد تا از توافق دست بردارند و یا شرایط دیگری در محکم کردن کمر 
محاصره ایران ایجاد نمایند و یا اینکه به نحوی اتهامات نادرست جدیدی را به وسیله آژانس بین 
المللی انرژی اتمی علیه ایران مطرح سازند. از این رو هر چه از دست اسرائیل بر آید برای بر هم 
زدن فضای رو به نتیجه گیری بکار خواهد بست. شاید شیطنتهایی را هم بکند که ایران مجبور به 
نشان دادن واکنش شده و شرایط برای چند هفته و یا ماهی به تعویق بیفتد که این شرایط هیچ بر 

مذاق اروپا و حتی انگلستان خوش نمی آید. 
به گزارش پولیتیکو، آخرین پیش نویس پیشنهادی اروپا برای احیای توافقنامه 2015 پیشنهاد 
م��ی کرد در صورت��ی که ایران قبل از روز اجرا، توضیحات فنی معتبری ب��رای ردپای اورانیوم به 
آژان��س ارائه دهد، تحقیقات را متوقف کن��د. آژانس بین المللی انرژی اتمی یکی از امضاکنندگان 
برجام نیست. مقامات اسرائیلی می گویند که ارتباط این دو اشتباه است و استدلال می کنند که 
تحقیقات چند ساله فراتر از محدوده توافق هسته ای اصلی است. پس از امضای توافق، آنها نگرانند 
که فشار بین المللی بر ناظر سازمان ملل برای بستن پرونده حتی بدون پاسخ های رضایت بخش 

از سوی ایران وارد شود.
همانطور که پیشتر ذکر شد، مقامات آمریکایی این هفته به همتایان اسرائیلی خود گفته اند که 
ایالات متحده، آژانس بین المللی انرژی اتمی را برای بستن زودهنگام تحقیقات تحت فشار قرار 
نخواهد داد. در همین حال شبکه الجزیره هم با ذکر خبری گفته است که روز سه شنبه، سخنگوی 
وزارت ام��ور خارجه موضع ایالات متحده در مورد تحقیقات پادمان ها بس��یار واضح بیان کرده و 
حتی بارها به صورت علنی و یا خصوصی مسایل را به ایران انتقال داده است. از این رو تنها نکته 
باقیمانده که میتواند نقشه های شیطنت اسرائیل را بر آب کند، پاسخگویی ایران به سوالات آژانس 
و رفع نگرانیهاست که آژانس نیز هر چند طرف مذاکره کننده نیست ولی مکانیزم صحت و سقم و 

اطمینان طرفهای مذاکره کننده غربی است. 
البته قابل ذکر است که آژانس بین المللی انرژی اتمی مطرح میسازد که ایران توضیحات "فنی 
معتبر" در مورد اورانیوم ارائه نکرده و حتی تقریباً دو ماه پیش آژانس از ایران به دلیل عدم همکاری 
انتقاد کرد و از اینکه ایران عملکرد برخی از دوربین های آژانس بین المللی انرژی اتمی بر سایت 

های هسته ای را قطع کرد و نظارت ممکن نشد.
البته ایران این اقدام را به منزله بستن پرونده همکاری انجام نداد بلکه در پاسخ به کش و قوس 
دادن مذاکرات و عدم همکاری کامل و صداقت طرف مقابل این اقدام را کرد و در جریان پذیرش 
پی��ش نویس ارائه شده اروپاییها، ایران در مورد تحقیقات آژانس مخالفت نکرده اس��ت. لذا هنوز 
این احتمال وجود دارد که ایران مس��ئله پادمان ها را دوباره باز کند. در گذشته، مس��ائل به ظاهر 
حل وفصل شده  ای وجود داشته است که تنها با گرفتار شدن طرفین در مذاکرات بی ثمر و پردازش 

به مسایل خارج از مقوله توافق 2015 دوباره ظاهر شده اند.
ایران اصرار دارد که تحقیقات آژانس بر اس��اس شواهد س��اختگی است. روز پنجشنبه، حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران بار دیگر درخواست تهران از آژانس را برای توقف تحقیقات 
خود تکرار کرد و افزود که ایران در مورد مسائل حفاظتی بسیار جدی است و نمیخواهد برخی از 

اتهامات بی اساس آژانس همچنان باقی بماند.
نتیجه اینکه با تمام این اوصاف و س��نگ اندازهای موجود از سوی اسرائیل، به وضوح مشخص 
است که ایالات متحده دیگر خط اسرائیل را در موضوع برجام نمی خواند. چرا که استنباط لازم را 
از اظهارات جان کربی، سخنگوی شورای امنیت ملی که روز چهارشنبه هفته گذشته بیان داشت 
می توانیم به دست بیاوریم. وی در جمع خبرنگاران گفت که توافق در حال حاضر به نهایت رسیده 

است ولی "برخی شکاف ها باقی مانده است."

خبر
منبع مطلع: محتوای ادعایی منتشر شده به عنوان 

»پاسخ آمریکا« کاملا بی اساس و کذب است
یک منبع مطلع گفت: محتوای ادعایی منتشر شده به عنوان »پاسخ آمریکا« کاملا بی اساس 

و کذب است.
یک منبع مطلع در گفت وگو با خبرنگار سیاس��ت خارجی ایرنا، در پاسخ به سوالی در مورد 
س��رمقاله روزنامه جمهوری اس��لامی ایران که در آن ادعاهایی بی اساس در مورد پاسخ دولت 
آمریکا به پیش��نهادات ایران مطرح ش��ده است، گفت: محتوای منتش��ر شده هیچ نسبتی با 

واقعیت پاسخ آمریکا ندارد و مملو از داده های نادرست است. 
به گفته وی، بس��یاری از ادعاهای طرح شده در س��رمقاله روزنامه جمهوری اسلامی اساسا 
اکنون موضوع مذاکره و بحث نیستند. این منبع مطلع با بیان اینکه برخی طرف های خارجی 
در تلاش هستند تا از فضاسازی رسانه ای برای اعمال فشار به ایران بهره گیرند و روزانه ادعاها 
و داده های غلط متعددی در مورد محتوا و روند مذاکرات منتشر می نمایند، تأکید کرد که در 
چنین شرایطی نباید به انتشار مطالبی دست زد که رسانه ای را به تریبون و پایگاه دشمن بدل 
می کند. وی افزود: از رس��انه ها انتظار می رود با اتخاذ رویکردی مس��ئولانه، از بازنشر و ترویج 

داده هایی که منابع روشنی ندارند اجتناب نمایند.

رئیس مرکز بررس�ی ها اس�تراتژیک ریاست 
جمه�وری گف�ت: دول�ت س�یزدهم پذی�رای 
دیدگاه های اس�تراتژیک همه نخبگان و جامعه 

دانشگاهی کشور است.
به گ��زارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، محمدصادق 
خیاطیان که پیرو تأکی��دات رئیس جمهور مبنی  بر 
اس��تفاده از ظرفیت های نخبگانی کش��ور در تدوین 
برنامه ه��ا و سیاس��ت های دولت س��یزدهم به همراه 
جمعی از مدیران این مرکز با در منزل دکتر مس��عود 
درخش��ان، بنیانگذار دانش��کده اقتصاد دانشگاه امام 
صادق)ع( حاضر شده بود، با این استاد دانشگاه دیدار 

و گفت وگو کرد.
هدف از این دیدار، اس��تفاده از اندیشه ها و تجارب 
راهبردی اقتصادی دکتر درخشان استاد تمام اقتصاد 
دانشگاه علامه طباطبایی و بنیانگذار دانشکده اقتصاد 
دانشگاه امام صادق علیه السلام در انجام ماموریت های 

مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری بود.

در این دیدار که در منزل دکتر مس��عود درخشان 
برگ��زار ش��د، ابتدا س��یدمهدی زریباف، سرپرس��ت 
معاون��ت اقتصادی مرکز بررس��ی های اس��تراتژیک، 
فعالیت ه��ای ای��ن معاونت را تش��ریح و خلاصه ای از 
عناوی��ن و موضوعات اقتصادی بررس��ی شده در این 
مرکز را ارائه کرد. درخشان نیز در این دیدار با اشاره 
به گس��تردگی مس��ائل و چالش های اقتصادی امروز 
کش��ور، بر لزوم تمرکز بر مس��ائل راهبردی متناسب 
با ظرفیت های کارشناس��ی مرکز تأکید و با اشاره به 
اثر جدید خود، خواهان بررس��ی این اندیشه ها و نیز 
توجه به نظرات نخبگانی و دانشگاهیان در فرایندهای 

سیاستگذاری و تصمیم گیری کشور شد.
س��پس محمدص��ادق خیاطی��ان رئی��س مرک��ز 
بررسی های استراتژیک با دعوت از این استاد دانشگاه 
برای ارتباط مس��تمر با این مرکز، دولت سیزدهم را 
پذیرای دیدگاه های استراتژیک همه نخبگان و جامعه 

دانشگاهی کشور عنوان کرد.

دولت سیزدهم پذیرای دیدگاه های استراتژیک نخبگان است
رئیس مرکز بررسی ها استراتژیک ریاست جمهوری: 

سی امین نمایشگاه تخصصی لوازم خانگی تبریز 
با هدف تولید انواع ل�وازم خانگی با دانش ایرانی 
و نمایش نو آوری ش�رکت های فع�ال پس از ۴ روز 
فعالی�ت و حضور متخصصان و علاق�ه مندان در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تبریز به کار 

خود پایان داد.
در ای�ن نمایش�گاه ان�واع لوازم خانگی ش�امل 
یخچال، فریزر، ماش�ین لباسشویی و ظرفشویی، 
اجاق گاز، سینک ظرفشویی، جارو برقی، سیستم 
ه�ای سرمایش�ی و گرمایش�ی، فرش ماش�ینی، 
سیس�تم ه�ای صوت�ی و تصوی�ری، تجهی�زات 
آشپزخانه، سماور، تصفیه خانه و غیره به نمایش 

گذاشته شد.
واقعی�ت این اس�ت که صنعت ل�وازم خانگی با 
توانمندی شرکت های دانش بنیان  گِره می خورد تا 
راه برای ورود محصولات س�اخت ایران به خانه ها 
باز ش�ود و اگر غیر از این باشد همان آش و همان 
کاس�ه پدیدار گش�ته و رغبت م�ردم برای خرید 

کالاهای خارجی دوچندان خواهد شد!
علیرغ�م اینکه صنع�ت لوازم خانگ�ی به ویژه 
برخی ش�رکتهای بزرگ داخلی طی سالهای اخیر 
حمایت های ویژه ای شده اند، ولی مردم همچنان 
از بی کیفیتی و گران بودن برخی محصولات گله 
دارند و به نظر می رس�د شرکتهای داخلی پاسخ 

درخوری به این حمایت ها نداده اند.
  کیفیت کالاهای داخلی معمولاً در مقایسه با 

کالاهای خارجی مطلوب نیست
صنعت لوازم خانگی دومین صنعت بزرگ کشورمان 
پس از خودروسازی است که سالهاست تولیدات متنوع و 
فراوانی را روانه  بازار می کند اما با این حال، صنعت لوازم 

خانگی با چالش ها و موانع بسیاری روبروست.
حمایت از تولید داخلی در حوزه  لوازم خانگی مسئله ای 
چند بعدی است که از مهم ترین ابعاد آن حمایت دولت 
و حمایت مصرف کنندگان از این صنعت می باشد و نکته 
قابل ذکر دیگر در این زمینه اینکه فروشگاه  های سنتی 
و اینترنتی نیز باید به حمایت از تولیدات داخلی پرداخته 
و کالاهای ایرانی را بیش از سایر کالاها به مشتریان شان 

پیشنهاد دهند.
در حقیقت، صنعت لوازم خانگی از جمله صنایعی است 
که محصولات آن گستردگی و ضرورت استفاده دارند به 
ویژه در کش��ورمان که آمار جمعیت جوان بالاست و با 
ازدواج جوانان و تشکیل خانواده های جدید، نیاز به تأمین 
کالاهای مورد نیاز یک زندگی جدید و خرید انواع لوازم 

خانگی پدید می آید.
تصوری که نزد عموم از کیفیت کالاهای داخلی وجود 
دارد معمولاً در مقایسه با کالاهای خارجی، در وضعیت 
مطلوبی نیس��ت و البته بدون اغراق بخشی از این تصور 
و پیش فرض نامطلوب درست است لذا تولید کنندگان 
باید بکوشند کیفیت محصولات خود را نه صرفاً با هزینه  
زیاد بلکه با اندکی احساس مسئولیت، دقت و مهندسی 

صحیح افزایش دهند.
بخ��ش دیگر، حاص��ل تبلیغات نیرومند و گس��ترده  
محص��ولات خارج��ی و فرهنگ س��ازی های نه چندان 
کارآمد در ایجاد خودباوری اس��ت زیرا اقدامات در حوزه  
فرهنگ سازی نباید سطحی باشند و تنها به شعار اکتفا 

گردد.
در واق��ع باید با بهب��ود نظام آموزش��ی، تلاش شود 
احساس مسئولیت نسبت به منافع ملی از سنین پایین 
در افرادی که قرار اس��ت در آینده نیروی کار کش��ور را 
تشکیل دهند، ارتقا داده شود و جنبه  دیگر اهمیت نظام 
آموزشی، پرورش خلاقیت و مهارت های فردی نیروهای 

جامعه است. 
ب��ا مدیریت��ی صحیح که هم��ه  جانب��ه و مبتنی بر 
ریشه شناسی مسائل و چالش ها باشد کشورمان خواهد 

توانس��ت با وجود همه  تحریم ها و نابرابری  ها به جایگاه 
مطلوبی در حوزه  صنعت و اقتصاد دست یابد.

  خری�دار نباید پس از مدت�ی دائماً مجبور به 
تعمیر اجزای کالای داخلی شود

برگزاری نمایشگاه تخصصی لوازم خانگی از آن جهت 
حائز اهمیت اس��ت که در آن علاوه بر حضور خانواده ها 
جهت بازدید از آخرین دستاوردهای داخلی، نقاط ضعف 
و قوت محصولات س��اخت کشورمان مورد بررسی قرار 

گرفته و برای پیشرفت آنها چاره اندیشی می گردد.
ی��ک کارشناس اقتص��ادی با بی��ان اینکه ممنوعیت 
واردات فرصت��ی را برای تولید کنن��دگان داخلی فراهم 
می کند تا توانایی های خود را در این صنعت نشان دهند 
گفت: تولید کننده لوازم خانگی داخلی باید در تولیدات 
خود خواسته های مصرف کننده یعنی کیفیت، ضمانت و 

خدمات پس از مصرف توجه ویژه ای داشته باشند. 
محمد کریم پ��ور با تاکید بر اینکه خری��داران نباید 
نگران��ی از جهت خدمات پس از ف��روش داشته باشند 
اف��زود: کیفیت ک��الای تولیدی باید به گون��ه ای باشد 
که خریدار پ��س از مدتی دائماً مجبور به تعمیر کالای 

گرانقیمت خود نشود. 
این کارشناس اقتصادی با تاکی��د بر ضرورت ارتقای 
کیفیت محصولات لوازم خانگی داخلی اظهار داشت: با 
ارتقای کیفیت و جذب مصرف کنندگان برای  استفاده از 
کالای ایرانی، تولیدکننده می تواند آسوده خاطر باشد که 
در صورت رفع ممنوعیت واردات و ورود کالاهای مشابه 
مصرف کننده گرایشی نسبت به مصرف کالاهای وارداتی 

نخواهد داشت. 
کری��م پور در مورد نظ��ارت بر ارتقای کیفی تولیدات 
لوازم خانگ��ی داخلی هم تاکید ک��رد: مطمئناً صنعت 
مونتاژ شروع یک سیس��تم برای تولید اس��ت بنابراین 
در یک صنعت وابس��ته به مونتاژ، به کارگیری قطعات 
باکیفیت در تولید بسیار مهم است؛ لذا بهترین ناظر بر 

کیفیت، وجدان تولید کننده است زیرا یک فرد باوجدان 
هیچ گاه حاضر به استفاده از قطعات بی کیفیت در تولید 

محصولات خود نیست.
وی درباره افزایش قیمت برخی مصولات لوازم خانگی 
داخلی نیز اظهار داشت: متاسفانه برخی از تولید کنندگان 
در تولید کالاهای خود از قطعات درجه دو یا سه استفاده 
می کنند اما قیمت کالای درجه یک را از مش��تری اخذ 

می کنند که باید برای این مشکل چاره اندیشی شود.
  حمایت دولت از لوازم خانگی داخلی در منع 

واردات کالاهای مشابه باشد
یک فعال حوزه لوازم خانگی گفت: تبلیغات و فروش 
ب��ی رویه  محص��ولات خارجی در ب��ازار داخلی با توجه 
به اینک��ه تولیدکنندگان خارجی موظ��ف به پرداخت 
هیچگونه هزینه و مالیاتی نیستند که به چرخه  نقدینگی 
داخل تزریق شود لذا تنها ارز و س��رمایه را از کشورمان 

خارج خواهد کرد.
حس��ین فدایی ادامه داد: حیات و رونق صنعت لوازم 
خانگی جنبه های اقتصادی گسترده ای همچون افزایش 
اشتغال و همچنین ارزش اف��زوده دارد که به نوبه  خود 
اهداف مهم و ارزشمندی در رونق اقتصادی کلان دارند 
و نکته  مهم اینکه حیات صنعت لوازم خانگی تولیدی در 
کش��ور تا حد زیادی به بازار فروش محصولات و میزان 

تقاضای مؤثر بستگی دارد.
وی حمای��ت مهم دولت از لوازم خانگی تولید ملی را 
منع واردات کالاها و محصولات مش��ابه خارجی دانست 
و افزود: با این حال بس��یاری از تولید کنندگان داخلی 
نتوانستند بلافاصله آمار تولید را بالا برده و نیاز داخلی را 
تأمین کنند لذا بسیاری از آنان با محدودیت های سرمایه 
برای تأمین مواد اولیه و نیروی انس��انی دس��ت و پنجه 
نرم می کنند، چنانچ��ه دولت در این حوزه نیز تدابیری 
بیندیش��د، چرخ صنعت لوازم خانگی کش��ور آس��ان تر 

خواهد چرخید.

فدایی اضافه کرد: راه  حل دیگر دولت، تبلیغات و جذب 
س��رمایه های خُرد و کلان به سمت بازار بورس و خرید 
س��هام بوده  اس��ت، صرف نظر از اتفاقات ناخوشایندی 
ک��ه در عدم تع��ادل بورس و نرخ های کاذب س��هام در 
ماه ه��ای اخی��ر رخ داد در شرایطی که ب��ازار بورس به 
وضعیتی متعادل و عادی برس��د همچنان خرید سهام 
تولیدکنندگان داخلی می تواند کمک ارزنده ای به افزایش 
سرمایه  در گردش و رونق صنایع تولیدی از جمله صنعت 

لوازم خانگی داخلی باشد.
وی تاکی��د ک��رد: اگرچ��ه ای��ن س��رمایه گذاری، 
سودآوری کمتری نس��بت به خرید دلار و غیره دارد 
اما قطعاً آینده  نگرتر اس��ت زیرا اگر با عقل جمعی به 
موض��وع بنگریم و تنها منافع شخصی و زودگذر را در 
نظر نداشت��ه باشیم ما نیز می توانیم در مس��یر رشد 

اقتصادی گام برداریم.
  باید سیاس�ت برد  - برد ب�رای تولید کننده و 

مصرف کننده داخلی ترسیم شود
چنانچ��ه همگان می دانند تولید با کیفیت، مبتنی بر 
مواد اولیه با کیفیت است و لذا اگر می خواهیم مواد اولیه 
با کیفیتی در اختیار داشته باشی��م باید ارتباطمان را با 

کشورهای صنعتی پیشرفته بهبود ببخشیم.
در حال حاضر  مواد اولیه ضروری تولید لوازم خانگی 
در کش��ور م��ا از چین تهیه می شود و ن��ه تنها ما بلکه 
بسیاری از کشورهای پیش��رفته جهان مواد اولیه خود 
را ب��ه دلایل مختلف از جمل��ه کاهش هزینه ها از چین 
خریداری می کنند اما متاس��فانه بخش عمده ای از مواد 

اولیه ای که به دست ما می رسد، بی کیفیت است.
در ای��ن خصوص باید شرکت ه��ای داخلی مواد اولیه 
ب��ا کیفی��ت را خریداری کنن��د و نکته حائ��ز اهمیت 
اینکه متاس��فانه ما در تصمیم گیری های حوزه صنعت 
نتوانس��ته ایم راه میان��ه ای را در پیش بگیریم و حداقل 
در خصوص صنعت لوازم خانگی سیاس��ت درستی در 
خص��وص افزایش توان تولید داخل مبتنی بر فناوری و 

کیفیت نداشتیم.
در حقیق��ت، هم��واره یا ب��ا ن��گاه رقابت پذیری کمر 
تولیدکنندگان داخلی را شکس��ته ایم و آنقدر به واردات 
ل��وازم خانگی پرداخته ایم که اثری از تولید داخل نماند 
ی��ا با شع��ار حمایت از داخلی ها صنع��ت لوازم خانگی 
را انحص��اری کرده و علاوه بر در  ج��ا زدن تکنولوژیک 
شرکت ها، حق انتخاب محصول باکیفیت را از مشتری 

گرفته ایم.
بدین ترتیب یک بار برای همیش��ه باید سیاست برد  
- برد را برای تولید کننده و مصرف کننده داخلی ترسیم 
نماییم و ضروری اس��ت مسئولان صنعت لوازم خانگی 
در دولت س��یزدهم به بررسی مدل  های موفق جهانی 
پرداخته و مشاهده کنند که کشورهای موفق جهان در 
حوزه صنعت لوازم خانگی و دیگر صنایع چگونه با اتخاذ 
سیاس��ت های حمایتی از تولیدکننده و مصرف  کننده 
باعث رشد صنایع و جلب رضایت مردم شده اند لذا قطعاً 
حمای��ت از تولید داخلی یک اولویت اس��ت اما رضایت 

مصرف کننده هم باید جلب گردد.

 کیفیت بالا 
وجدان والا می خواهد

»عصرآزادی« از اهمیت برگزاری نمایشگاههای 
 تخصصی لوازم خانگی در ارتقای کیفیت

کالاهای داخلی گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

سرمقاله

یک کارشناس 
اقتصادی می گوید 

بهترین ناظر بر 
کیفیت کالاها، وجدان 

تولیدکننده است 
که هیچ گاه حاضر به 
استفاده از قطعات 
بی کیفیت در تولید 

محصولات خود نباشد!
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 س��خنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه 1500 شرط دس��ت و پاگیر 
ب��رای اعطای مجوز به جوان��ان برداشته شد و در این مدت۷5 هزار فعال 
اقتصادی برخط مجوز دریافت کردند، گفت: در این مدت مجوز س��رمایه 

گذاری خارجی بیش از دو برابر شد و به 5 میلیارد دلار رسید.
به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، سید احسان خاندوزی در نشست 
خب��ری با ارائه گزارش عملکرد یکس��اله وزارت ام��ور اقتصادی و دارایی 
کشور، گفت: در دولت قبل بی انضباطی های نظام مالی و بودجه ای اثر 

خود را در اقتصاد به ویژه سفره مردم وارد کرده بود.
وی افزود: اثرات کرونا و گره زدن اقتصاد به موضوع برجام و سردرگمی 
برج��ام، عملا موجب بی تصمیمی در بس��یاری از سیاس��ت ها شده بود 
ط��وری که فعالان اقتصادی چش��م ان��دازی نداشتند ک��ه چگونه برنامه 

اقتصادی خود را ارائه دهند.
س��خنگوی اقتصادی دولت تصریح کرد: دولت سیزدهم تدابیری برای 
ثبات اقتصادی و حل چالش های اقتصادی در بلند مدت اندیشید و رشد 
اقتصادی در س��ه ماهه نخس��ت در دولت تصویب و این به اولین مصوبه 

اقتصادی تبدیل شد.
خاندوزی خاطر نش��ان کرد:  علاوه بر این تلاش شد در مواجهه با کار 
آفرینان و صادر کنندگان ، مس��ائل حوزه تولید و عدالت منطقه ای برای 

استان هایی مدنظر قرار بگیرد که از آنان غفلت شده بود.

وزیر اقتصاد با اشاره به ثبات بخش��ی ب��ه اقتصاد کلان گفت: با کنترل 
ج��دی ترازنامه شبکه بانکی که ماهانه رصد می شود، کننرل نقدینگی از 
۴0.5 به ۳۷.5 درصد در ابتدای دولت شاهد کننرل نقدینگی ۳5درصدی 

)به استثنای بانک مهر اقتصاد( از ابتدای تیرماه هستیم.
وی اف��زود: همچنی��ن در این مدت 1500 شرط دس��ت و پاگیر برای 
اعطای مجوز از یک س��ال گذشته ح��ذف و  صدور مجوز تبدیل به روال 
عادی شد به گونه ای که به موجب آن ۷5 هزار فعال اقتصادی طی پنج 

ماه گذشته بدون مراجعه به نهادها مجوز دریافت کردند.
س��خنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به ایرنا که آیا دولت برای بازگشت 
پ��ول به شرکت  دولت��ی فولاد مبارکه وارد عمل ش��ده و قصد شکایت از 

رانت خ��واران آن را دارد، گف��ت: ناکارآمدی مدیریت��ی در شرکت فولاد 
مبارک��ه باعث ش��د در دو ماه اول این دولت ، وزی��ر صمت مدیرعامل را 

برکنار و تیم مدیریتی جدید را مستقر کند.
وی اف��زود:  در بحث قصه امور کیف��ری، دولت کاملا اعتقاد دارد که با 
دقت بررس��ی شود و با همه آنانی که از جایگاه مدیریتی س��وء اس��تفاده 
کردند، با شدت برخورد شود و معتقد اس��ت گ��زارش تحقیق و تفحص 

مجلس با سرعت در دستور کار قوه قضاییه قرار گیرد.

سخنگوی اقتصادی دولت: 
مجوز سرمایه گذاری خارجی بیش از دو برابر شد


